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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Spraw Wewnętrznych (nr 119)

Komisji Spraw Zagranicznych (nr 108)
3 grudnia 2013 r.
Komisje: Spraw Wewnętrznych i Spraw Zagranicznych, obradujące pod prze-
wodnictwem posła Marka Wójcika (PO), przewodniczącego Komisji Spraw 
Wewnętrznych, przeprowadziły: 

– pierwsze czytanie rządowego projektu ustawy o ratyfikacji Protokołu 
Wykonawczego między Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a Rządem Repu-
bliki Mołdawii do umowy między Wspólnotą Europejską a Republiką Mołda-
wii o readmisji osób przebywających nielegalnie, sporządzonej w Brukseli 
dnia 10 października 2007 r., podpisanego w Mátraháza dnia 11 października 
2012 r. (druk nr 1889). 

W posiedzeniu udział wzięli: Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz podsekretarz stanu w Ministerstwie 
Spraw Zagranicznych wraz ze współpracownikiem, Anna Brenner naczelnik wydziału w Biurze Mini-
stra Spraw Wewnętrznych wraz ze współpracownikiem oraz płk SG Andrzej Pilaszkiewicz zastępca 
komendanta głównego Straży Granicznej wraz ze współpracownikiem.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Anna Pilarska, Jacek Karolak, Piotr 
Babiński, Artur Kucharski, Łukasz Andrzejczyk i Mariusz Krasuski – z sekretariatów Komisji 
w Biurze Komisji Sejmowych oraz Przemysław Sadłoń i Piotr Świat – legislatorzy z Biura Legisla-
cyjnego.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Otwieram wspólne posiedzenie Komisji Spraw Wewnętrznych i Komisji Spraw Zagra-
nicznych. Witam panią minister Pełczyńską-Nałęcz reprezentującą Ministerstwo Spraw 
Zagranicznych, witam również pana komendanta reprezentującego Straż Graniczną.
Szanowni państwo, w dzisiejszym porządku obrad mamy ustawę ratyfikującą proto-

kół wykonawczy pomiędzy Rzeczpospolitą Polską a Republiką Mołdawii. Bardzo proszę 
panią minister o prezentację projektu ustawy.

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych Katarzyna Pełczyńska-
-Nałęcz:

Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, protokół wykonawczy między Rządem Rzeczy-
pospolitej Polskiej a Rządem Republiki Mołdawii do umowy między Wspólnotą Euro-
pejską a Republiką Mołdawii o readmisji osób przebywających nielegalnie, sporządzo-
nej w Brukseli 10 października 2007 r., został podpisany 11 października 2012 r. Celem 
protokołu jest zapewnienie skutecznej współpracy między dwoma państwami w zakresie 
zapobiegania i zwalczania nielegalnej migracji. Wymiernym efektem wejścia w życie pro-
tokołu będzie skrócenie czasu oczekiwania na readmisję, który w przypadku obywateli 
Mołdawii wynosi obecnie 30 dni. Przewiduje się, że w wyniku wejścia w życie protokołu 
będzie wynosić 15 dni. Zakres przedmiotowego protokołu odpowiada ściśle sprawom 
wymienionym w umowie Unia Europejska  – Mołdawia  i obejmuje m.in. następujące 
zagadnienia: określone zostają właściwe władze dla wykonania umowy Unia – Mołda-
wia i prowadzenia bezpośredniej współpracy; określa się przejścia graniczne właściwe 
dla wykonania procedur readmisji i tranzytu; ustanawia się kanały wymiany informacji 
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między właściwymi władzami, w tym zasady porozumiewania się w procedurze przy-
spieszonej, gdzie dopuszczalne jest telefoniczne ustalanie zasad przekazywania osób. 
Szacuje się, że wejście w życie protokołu nie spowoduje żadnych negatywnych skutków 

społecznych i gospodarczych, a także nie spowoduje dodatkowych kosztów dla budżetu 
państwa. Koszty  związane z przekazywaniem cudzoziemca podlegającego wydaleniu 
z terytorium RP są pokrywane z budżetu państwa na podstawie ustawy o cudzoziem-
cach z dnia 13 czerwca 2003 r. niezależnie od postanowień protokołu. Wejście w życie 
protokołu  zmniejszy natomiast  koszty  ponoszone przez Straż Graniczną,  dotyczące 
pobytu cudzoziemców w ośrodkach strzeżonych i aresztach, gdyż przekazywanie tych 
osób ulegnie przyspieszeniu. 
W związku z powyższym, wnoszę o przyjęcie projektu ustawy o ratyfikacji Protokołu 

Wykonawczego między Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a Rządem Republiki Mołdawii 
do umowy między Wspólnotą Europejską a Republiką Mołdawii o readmisji osób prze-
bywających nielegalnie, z dnia 10 października 2007 r., podpisanego 11 października 
2012 r. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję bardzo, pani minister. Czy w pierwszym czytaniu ktoś z pań lub panów posłów 
chciałby zabrać głos? Proszę bardzo, pani minister Fotyga. Nie widzę więcej zgłoszeń, 
więc zamykam listę.

Poseł Anna Fotyga (PiS):
Dziękuję bardzo. Pani minister, jakie przewidujecie państwo problemy i w związku z tym 
jakie szacujecie koszty wykonywania protokołu, związane z faktem posiadania przez 
sporą liczbę obywateli Mołdowy również paszportów rumuńskich?

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję. Pani minister, poproszę o odpowiedź na pytanie.

Podsekretarz stanu w MSZ Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz:
Dziękuję bardzo. Jeżeli obywatel Mołdawii jest jednocześniej, jak rozumiem, obywatelem 
rumuńskim, bo ma paszport rumuński, jest tym samy obywatelem UE, więc przebywa 
w Polsce tak jak każdy inny obywatel UE i nie podlega readmisji.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję bardzo. 

Poseł Anna Fotyga (PiS):
Doprecyzować chciałam.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Tak, proszę.

Poseł Anna Fotyga (PiS):
Pani minister, ja sobie świetnie zdaję sprawę z tego faktu. Moje pytanie właściwie zmie-
rzało do tego, na ile realne będzie wykonywanie tego protokołu, bo każdy obywatel Moł-
dowy, Mołdawii, wobec którego polskie siły porządkowe będą chciały podjąć działania, 
w zasadzie w ostatniej chwili może się wylegitymować paszportem rumuńskim i to jest 
pewien problem jeśli chodzi o wykonanie. Ja oczywiście jestem zwolenniczką podpisania 
tej umowy, ona jest niezbędna, chcemy zbliżenia Mołdowy do UE, ale przewiduję pewne 
trudności praktyczne z wykonaniem tego protokołu.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję. Czy pani minister chciałaby się odnieść?

Podsekretarz stanu w MSZ Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz:
Doprecyzowując, rzeczywiście jest tak, jak pani minister to ujęła. De facto ten protokół 
będzie miał zastosowanie do tych obywateli Mołdawii, którzy nie są obywatelami UE 
i nie mają paszportu rumuńskiego.
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Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję bardzo. Lista posłów chętnych do zabrania głosu została wyczerpana, w takim 
razie zamykam pierwsze czytanie. Przechodzimy do rozpatrzenia projektu ustawy.
Czy są uwagi do tytułu ustawy? Proszę, Biuro Legislacyjne.

Legislator Przemysław Sadłoń:
Dziękuję bardzo. Przemysław Sadłoń, BL. Panie przewodniczący, szanowni państwo, 
chciałbym państwu przedstawić propozycję poprawki, wydawałoby się drobnej, niemniej 
jednak rekomendujemy jej przyjęcie, tak aby projekt ustawy czy ustawa w pełni przy-
woływała tytuł umowy międzynarodowej, której dotyczy. Poprawka sprowadzałaby się 
do zastąpienia zarówno w tytule,  jak i w art. 1 projektu skrótu „r.” wyrazem „roku”, 
a więc zamiast „2007 r.” mielibyśmy „2007 roku”. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję. Czy są jakieś uwagi ze strony ministerstwa do tej propozycji? Nie ma uwag, 
w związku z tym rozumiem, że popierają państwo tę propozycję drobnej zmiany. Oczy-
wiście, przejmuję tę poprawkę.
Czy są uwagi do tytułu ustawy z uwzględnieniem drobnej poprawki zgłoszonej przez 

BL? Nie widzę zgłoszeń, zatem tytuł ustawy został zaakceptowany przez Komisje.
Artykuł  1  –  czy  ktoś  z państwa  posłów ma uwagi  do art.  1? Nie widzę  zgłoszeń, 

w związku z tym art. 1 został przyjęty.
Artykuł 2 – czy są uwagi? Nie widzę zgłoszeń, art. 2 został przyjęty.
Głosujemy całość ustawy. Kto jest za uchwaleniem ustawy? 

Sekretarz Komisji Artur Kucharski:
30 posłów.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dobrze, dziękuję. Kto jest przeciw?

Sekretarz Komisji Artur Kucharski:
Brak głosów „przeciw”.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję. Kto się wstrzymał od głosu?

Sekretarz Komisji Artur Kucharski:
Brak głosów wstrzymujących.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję. Komisje przyjęły proponowany projekt ustawy.
Chciałbym  zgłosić  na posła  sprawozdawcę  pana  posła  Andrzeja  Halickiego.  Czy 

są inne zgłoszenia? Nie widzę. Panie pośle, czy wyraża pan zgodę?

Poseł Andrzej Halicki (PO):
Z przyjemnością.

Przewodniczący poseł Marek Wójcik (PO):
Dziękuję bardzo. W takim razie pan poseł Halicki został sprawozdawcą ustawy.
Wyczerpaliśmy porządek obrad, zamykam posiedzenie.


